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 شعبده بازی سفیر ژاپن 
با پرچم ایران

سفیر جدید ژاپن در ایران در مراسم جشنی 
که به مناســبت تولد امپراتور این کشــور در 
محل ســفارت ژاپــن در ایران برگزار شــد، 
شــعبده بازی کرد. چندی پیش به مناسبت 
هشتادوپنجمین ســال تولد امپراتور ژاپن، 
جشنی در محل سفارت این کشور در تهران 
برگزار شد که در این مراسم سفیر ژاپن کاری 
هنرمندانه انجام داد. میتسوگو سایتو، سفیر 
جدید ژاپن در ایران نخســتین سخنران بود.

او پیش از آغاز سخنرانی شعبده بازی کرد که 
مورد توجه حاضران قرار گرفت. وی سپس با 
ادای احترام به میهمانانی که به این مراســم 
آمده بودند، گفت: »من در تاریخ ششم اکتبر 
به تهران رســیدم و افتخار آن را داشــتم که 
در ۱۶ اکتبر )۲۴ مهر( اســتوارنامه خود را به 
رئیس جمهوری ایران تقدیــم کنم.« پیش 
از این نیز برخی کارهای ســفیر آلمان چون 

آبگوشت خوردن و... بازخورد رسانه ای داشت.

 

 

جوان ترین رهبران جهان چه کسانی هستند؟

گزارش تصویری

فاتح بی ادعای جنگ نفتکش ها
   چرا باید »بيژن نامدار زنگنه« را سردار دیپلماسی اقتصادی ایران در شرایط تحریم 
دانست؟کاهش توليد نفت اوپک و حفظ سهم ایران از بازار نفت چقدر اهميت دارد؟ 

دستاوردی شگفت انگيز است یا یک اتفاق معمولی؟

ادامه از صفحه اول| شایعه ای که با پاسخ قاطع زنگنه مواجه شد: »ما از اوپک خارج 
نمی شویم، ما  بنیانگذار اوپک هستیم ولی تا تحریم ها هست ما در هیچ توافقی برای تولید 
نفت شرکت نمی کنیم. ایران باید از هر تصمیمی درخصوص  سطح تولید مستثنی شود.« 
از ســویی بین خبرنگاران پیچید که وزیر قاطع ایرانی با رئیس اماراتی اجاس بگومگوی 
مفصلی کرده و بلیت  بازگشتش را برای روز جمعه و قبل از اجاس پایانی رزرو کرده است و 

این یعنی »با دست پس زدن و با پا پیش کشیدن«. 
نتیجه چه شد؟ نمایش سکوت و خستگی برابر دوربین های کنجکاو خبرنگاران، اعام 
عدم خروج از اوپک ولی شایعه خروج از اجاس  و بقیه زمینه چینی ها ازجمله یکی دو جدل 
با هیأت های رقیب، کار خودش را کرد، همراهی وزیر انرژی عراق، ونزوئا و لیبی هم موثر 
بود تا  سرانجام ایران کاهش یک میلیون و دویست هزار بشکه ای نفت کشورهای عضو اوپک 
و غیراوپک )یعنی روسیه(، حتی کاهش سمبلیک  چند هزار بشکه ای را هم نپذیرد و به این 

ترتیب بیشترین کاهش نفت را به رقیب منطقه ای اش یعنی عربستان تحمیل کند. 
  در سطح جهانی روزانه چیزی بالای ۹۰ میلیون بشکه نفت معامله می شود و سهم ایران 
بین ۲.۴ تا ۳.۸ میلیون بشــکه نفت است، این  عدد اگرچه در مقیاس جهانی بزرگ و موثر 
نیست ولی مهمترین دستاوردش حفظ مشتری های ایران در وضع فعلی تحریم و حفظ 

 درآمد نفتی ماست. آیا این دستاورد افتخار ندارد؟

دیپلماسی

قرار است بازداشتگاه پرسر و صدای کهریزک تغيير کاربری 
دهــد و از حالت فعلی اش خارج شــود و پــس از این محل 
نگهداری معتادان متجاهر باشــد. این خبر را سردار حسين 
رحيمی، رئيس پليس پایتخت اعلام کرده و گفته است: »یکی 
از آسيب های اجتماعی کلانشهر تهران وجود معتادان متجاهر 
در اماکن عمومی همچون خيابان ها، پارک ها، وسط اتوبان ها 
و زیر پل هاست که حضور آنان زمينه بروز جرایمی همچون 
سرقت را فراهم می کند که گلایه شهروندان را به دنبال دارد 
و خواســتار جمع آوری آنان هستند. بار ها اعلام کرده ایم که 
پليس می تواند در کمترین زمان ممکن، معتادان متجاهر را 
از سطح شهر جمع آوری کند، اما مسأله مهم در این قضيه، 
نگهداری و بازپروری آنان است که نيازمند مکان مناسب برای 

این موضوع است.« 
آن طور که او گفته، فرمانده نيروی انتظامی پس از چندین 
جلسه مشورتی و کارشناســی، اعلام کرده که بازداشتگاه 
کهریزک پس از آماده سازی و مناسب سازی، به محلی برای 
نگهــداری و بازپروری معتادان متجاهر تبدیل می شــود تا 
بخشی از مشــکلات این حوزه رفع شود.گفته های رحيمی 
اما پایان ماجرا نبوده است. بعد از صحبت های او انوشيروان 
محســنی  بندپی، رئيس سازمان بهزیســتی به این تغيير 
کاربری واکنش نشــان داد و آن را ناشی از نگاهی اردوگاهی 
دانســت: »هيچ معتاد متجاهری نيســت که به بهزیستی 
معرفی شده باشد و ما به دليل کمبود جا او را پذیرش نکرده 

باشيم. بهزیستی نسبت به پذیرش و ارایه خدمات حمایتی به 
معتادان بی خانمان و متجاهر آمادگی کامل دارد و ما مدیریت 

مراکز ماده 1۶ که معتادان متجاهر هستند را بر عهده داریم.«
او همچنيــن گفته اســت: »در رابطه بــا مهارت آموزی، 
اجتماع پذیری و درمان این افراد بهزیستی برنامه های خود را 

دنبال می کند و آنها را مدیریت خواهد کرد.« 
به گفته بندپــی، ظرفيت مراکز اســتان ها برای پذیرش 
معتادان متجاهر حتی تا ۶ ماه هم فراهم اســت و کمبود جا 
وجود ندارد. به این ترتيــب باید نگاه ها به این مقوله علمی و 
تخصصی باشــد و از نگاه اردوگاهی خودداری کرد. »برنامه 
 سال 97 در مورد معتادان اشتغال و توانمندسازی آنان است.« 
برخورد با معتادان متجاهر و سازماندهی آنان مدت  مدیدی 
اســت که به معضلی برای تهران بدل شده است. آن طور که 
داریوش بيات نژاد، سرپرست بهزیستی استان تهران مهرماه 
امســال اعلام کرد، حدود  19هزار معتاد متجاهر در استان 
تهران وجود دارند و با توجه به مصوبه اســتانداری در ابتدای 
امسال و اواخر  سال گذشته، همه شهرستان های استان تهران 
به جز فيروزکــوه موظفند ظرفيت 3۰۰ نفــر برای پذیرش 
معتادان متجاهر فراهم کنند؛ معتادانــی که ۶3 درصد آنها 

مدرک هویتی ندارند.
حالا خواست پليس تهران برای تغيير کاربری بازداشتگاه 
کهریزک و تبدیل آن به محل نگهداری معتادان متجاهر بار 

دیگر وجود این معضل را پررنگ کرده است.

 تغيير کاربری بازداشتگاه کهریزک به محل نگهداری معتادان متجاهر
 واکنش سازمان بهزیستی را برانگيخت

برخورد اردوگاهی نکنید

  نمایشگاه توانمندی ها و دستاوردهای فنی و تخصصی نداجا صبح دیروز با حضور امیر 
دریادار حبیب الله سیاری معاون هماهنگ کننده ارتش و امیر حسین خانزادی فرمانده 

نیروی دریایی ارتش افتتاح شد. )مهر(

  خانه ای لاکچری در شیراز سوخت و به خاکستر نشست. خوشبختانه این حادثه مصدومی 
نداشت. )رکنا(

  نیسان صورتی هم آمد! )مشرق(

  تفریح با پرندگان شکاری میراث خشونت و بی رحمی علیه حیوانات است. با وجود 
نمایشگاه  سعودی  عربستان  پایتخت  ریاض  در  امر،  این  به  نسبت  مختلف  اعتراضات 

شاهین های شکاری برپا شده است. )فرارو(
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وزیر امور خارجه با اشاره به طرح اتهامات موشکی عليه ایران گفت  که آمریکایی ها هر تلاشی کردند تا در 
روابط ایران و اروپا مزاحمت ایجاد کنند. محمدجواد ظریف در حاشيه کنفرانس روسای مجالس ۶کشور در 
تهران برای مقابله با تروریسم گفت:  »آمریکایی ها منطقه ما را انبار باروت کرده اند. ميزان سلاحی که از سوی 
آمریکا فروخته می شود، غيرقابل باور است و بسيار فراتر از نياز منطقه است. این نشان دهنده سياست بسيار 
خطرناکی است که آمریکایی ها در منطقه ما دنبال می کنند و این سياست باعث شده منطقه ما تبدیل به انباری 

از سلاح های بسيار پيشرفته و مخرب شود که متاسفانه هيچ کمکی به صلح  و امنيت در منطقه نکرده است.«

آمریکایی ها 
مترصد ایجاد 

تنش در 
روابط ایران و 

اروپا هستند
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محل هـای  اتاقـی ،  هـر  در 
کنيـد   مشـخص  را  امـن 
ميـز  یـک  زیـر  ) مثـلًا 
محکـم یـا کنـار سـتونها یا 
آنهـا(.  مجـاور  دیوارهـای 

شــهروند| در ســال های اخير شــاید هيچ 
مصوبه یا قانونی به انــدازه »قانون منع بکارگيری 
بازنشســتگان« با استقبال شــهروندان، نهادها و 
سازمان های مختلف مواجه نشــده باشد. برخی 
نهادها حتی به صورتی خودجوش قانون مذکور را 
عملياتی کردند. یکی از استقبال ها که به صورت 
خودجوش مطرح شد، دیروز از سوی یک روحانی 
که در واقع ذیل تشکيلات منسجم ستاد شورای 
سياســت گذاری ائمه جمعه کشور قرار می گيرد، 
مطرح شد؛ این پيشــنهاد از سوی حجت الاسلام 
سيدمحمدجواد رکنی امام جمعه بندر لنگه مطرح 
شد. این پيشــنهاد فارغ از این که از سوی یکی از 
امامان جمعه کشور مطرح شده، می تواند آغاز راهی 
برای نهادینه کردن پدیده جوانگرایی در بدنه این 

نهاد عبادی- سياسی باشد. 
ائمه جمعه، اصل یا استثنا؟

یکــی از نکات و مســائل چالش برانگيزی که در 
موازات طرح قانون منع بکارگيری بازنشســتگان 
مطرح شده، اســتثنائاتی است که مشمول برخی 

افراد یا نهادها می شــود. اکنون باید دید که ستاد 
ائمه جمعه مشــمول این قانون قــرار می گيرد یا 
خير. هفته گذشته مســيح مهاجری، در سرمقاله 
روزنامه جمهوری اسلامی از استثنائات زیاد قانون 
انتقاد کرد که »مصوبه اصلاح قانون منع بکارگيری 
بازنشستگان به قدری استثنا دارد که اصل و متن را به 
فرع تبدیل کرده و استثنائات را به جای اصل نشانده 
است.«حجت الاسلام رکنی، امام جمعه بندرلنگه 
درخواست خود از رهبری را این گونه مطرح کرده که 
»بنده حاضرم اولين کسی باشم که از همين تریبون 
نماز جمعه با مردم خداحافظی کنم. حتی اگر این 
قانون شامل همه هم نشــود، برخی باید داوطلب 
باشند تا جوانان با نشاط و پرتلاش در این جایگاه ها 
قرار بگيرند.« اما آیا امام جمعه ها مشمول قانون منع 
بکارگيری بازنشستگان می شوند یا خير؟ قانون منع 
بکارگيری بازنشســتگان قانونی برای منع اشتغال 
است. امامت جمعه شغل محسوب نمی شود و به نظر 
می رسد. جزو مشاغلی نيست که مشمول قانون منع 

بکارگيری بازنشستگان شود. 

امام جمعه بندرلنگه به رهبری نامه داده که ائمه جمعه نيز مشمول قانون منع بکارگيری بازنشستگان شوند 

پوست اندازی برای جوانگرایی

کمپ ها فقط به نگهداری رسید ه اند
حسام الدین معصوميان، درمانگر اعتياد| مواجهه با پدیده اعتياد در حال حاضر، امری پيچيده و دشوار است؛ امری که 
رویکردهای گوناگون را شامل می شود و هر رویکردی هم از منظر خود با این مسأله مواجه می شود. اما در ابتدا باید بدانيم آیا 
اعتياد را به مثابه بيماری می دانيم یا نگاه دیگری داریم؟ برای مثال معتادی که دزدی می کند، پيش از هر چيز به دليل دزدی 
دستگير می شود، نه اعتيادش و حالا معتاد متجاهر هم صرف حضور و مزاحمتی که برای مردم می تواند داشته باشد، مورد 
بازخواست قرار می گيرد و از این منظر قانون باید وارد عمل شود. نکته دیگر در ایجاد کمپ های گوناگون است؛ موردی که 
حالا قرار است بازداشتگاه کهریزک هم به زیرمجموعه آن اضافه شود. اما فراموش کرده ایم که مدت هاست اغلب کمپ ها فقط 
به نگهداری رسيد ه اند و مسائل مربوط به درمان در آنها نادیده گرفته شده است. این که عده ای را دستگير و به مکانی منتقل 
کنيم، روش درست  و راه حل مسأله نيست. رویکرد باید درمانی و مصرانه باشد و ایمان داشته باشيم که فرد معتاد درمان پذیر 

است.

واکنش غالب رسانه های اصولگرا به موفقيت نفتی زنگنه چه بود؟

تحریم موفقیت نفتی
 »زنگنه« ژنــرال پیروز 
اجاس وین بــود. این را 
رســانه های بین المللی و 
اقتصادی مخابره کردند. اما 
این موفقیت در رسانه های 
ایرانی و  منتقد دولت چطور 
پوشــش یافــت؟ آیا این 
موفقیت ملــی را تحویل 
گرفتنــد و از آن به عنوان 
دستاورد دیپلماسی نفتی 
نام بردند یا برخورد  سردی 

با آن داشتند؟
رســانه ملــی در خبر 
گزارشــی  ســاعت ۲۱ 
یک دقیقه و ۱۵ ثانیه ای 
از حاشــیه ایــن اجاس 
نمایــش داد و کمتر از دو 
دقیقه هم با زنگنه  تلفنی 

صحبت کرد. بدون تحلیل و تجلیل در بخش های خبری دیگر. ســایت های خبری 
منتقد دولت هم روز شــنبه در صفحه نخستشــان  واکنش خاصی به این موضوع 
نداشتند و تنها »تسنیم« اشــاره ای به این موفقیت داشت. خبرگزاری فارس هم در 
گفت وگویی با کارشناس  بازار نفت به حضور نمایندگان مجلس انتقاد کرد:   »معمولا 
یک یا دو نفر از اعضای کمیسیون انرژی و کمیسیون برنامه و بودجه به همراه  وزیر به 
این اجاس می روند، اما مشخص نیست که چرا در شرایطی که کشور در تحریم است و 
نیاز به صرفه  جویی در هزینه ها دارد،  چندین نفر به این اجاس رفته اند و باید مسئولان 
امر دراین باره توضیح دهند که لزوم این تعداد از نمایندگان مجلس در این اجاس چه 
 بوده است؟« اگر یک دهم این دستاورد را مثا رستم قاسمی یا محمد علی آبادی در 
زمانی که ایران رئیس اوپک بود )و ویدیوی روخوانی انگلیسی با  لهجه عجیب او دست 
به دست می شد!( کسب می کردند، آیا واکنش رسانه ها به این موفقیت ملی همین قدر 

بود؟ در شرایط تحریم وظیفه  رسانه های دلسوز چیست؟


